

研究论文

FACE系统处理三年后淹水条件下土壤CH₄和CO₂排放变化

刘娟^{1,2}, 韩勇¹, 蔡祖聪^{1,*}, 李慧琳¹

1.中国科学院南京土壤研究所土壤与农业可持续发展国家重点实验室, 南京210008 2.中国科学院研究生院, 北京100039

收稿日期 2006-6-5 修回日期 2007-1-19 网络版发布日期: 2007-6-25

摘要 采用淹水培养实验(25°C), 在实验室CO₂浓度和高CO₂浓度(1000 μL⁻¹)条件下, 研究了稻麦轮作FACE系统运行3a后FACE处理和大气CO₂浓度(Ambient)处理土壤CO₂和CH₄排放的差异。实验结果表明: 经过FACE处理后, 土壤有机碳含量较Ambient处理提高11%。在实验室和高CO₂浓度下淹水培育60d, FACE处理土壤CO₂累积排放量较Ambient处理土壤分别增加35%和22%, CH₄累积排放量分别是Ambient处理土壤的2.6倍和2.3倍。高CO₂浓度下培养, 显著促进FACE和Ambient处理土壤的CO₂排放量(p<0.01), 促进CH₄排放量, 但未达到统计显著水平(p>0.05)。由此说明, 大气CO₂浓度升高可能直接影响土壤有机碳的转化速率和CO₂及CH₄的排放。

关键词 [FACE](#); [水稻小麦轮作](#); [CH₄和CO₂排放](#)

分类号 [S153.6](#), [S154.1](#)

Changes of CH₄ and CO₂ emissions from soils under flooded condition after exposed to FACE (free-air CO₂ enrichment) for three years

LIU Juan^{1,2}, HAN Yong¹, CAI Zu-Cong^{1,*}, LI Hui-Lin¹

1 State Key Laboratory of Soil and Sustainable Agriculture, Institute of Soil Science, Chinese Academy of Sciences, Nanjing 210008, China

2 Graduate University of Chinese Academy of Sciences, Beijing 100039, China

Abstract To evaluate variations of CO₂ and CH₄ emissions from two FACE (free-air CO₂ enrichment, F) soils and one ambient (A) soil three years after rice wheat rotation FACE treatment, laboratory incubation experiments with laboratory and elevated CO₂ concentration (1000 μL⁻¹) were carried out under flooded conditions and at 25 °C. Results show that soil organic carbon is increased by 11% after exposed to FACE treatment for three years. The results indicates that the cumulative CO₂ emissions from FACE soils are 35% and 22% higher than that from the ambient soils, while the cumulative CH₄ emissions from FACE soils are 2.6 and 2.3 times of that from the ambient soils. Thus, there is a larger ratio of the cumulative emissions of CH₄ to CO₂ in the soil F. Elevated CO₂ concentration during the incubation stimulates the cumulative CO₂ emission significantly, but its stimulation on CH₄ emission is not statistically significant. The results indicate that elevated atmospheric CO₂ concentration stimulates the turnover rates of soil organic matter with a net increase in soil organic matter content and alters the CH₄/CO₂ ratio.

Key words [FACE](#); [rice-wheat rotation](#); [emissions of CH₄ and CO₂](#)

DOI

扩展功能

本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [\[PDF全文\]\(343KB\)](#)
- ▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)
- ▶ [参考文献](#)

服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [加入我的书架](#)
- ▶ [Email Alert](#)
- ▶ [文章反馈](#)
- ▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

- ▶ [本刊中 包含“FACE; 水稻小麦轮作; CH₄和CO₂排放”的相关文章](#)
- ▶ 本文作者相关文章

· [刘娟](#)
· [韩勇](#)
· [蔡祖聪](#)
· [李慧琳](#)

